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Mida arvavad eesti
organisatsioonid
vahemusprogrannnist
Sisserändajate Uurimiskomisjon, Invandrarutredning, esitas nagu EPL juba on

teatuud, oma ettepanekud Rootsi valitsusele pärast 6 aastat kestnud tööd. Kui uu
rimuse, mille voliiüm ulatub 450-le leheküljele, ettepanekud täies ulatuses raken
duvad, siis läheb see riigile aastas maksma umbes paarkümmend miljonit krooni.

fnvanilrarutredningi pressi
konverentsil rõhutas komisjoni
esimees Bertil Olsson, et tule
viku Rootsi pean olema nui-
mekultuurilinc, kuna maa ma
jandus ka tulevikus imelasti va
jab sisserändajaid tööturu tar
beks.

Sisserändajate Lurimisko-
misjoni aruanne läheb nüüd

arvustamiseks 73-te sisserän
dajate organisatsioonile ja as-

jasscpuutuvatcle asutustele.
Sisu tutvustatakse 1l keeles iii-
hidait Invandrarverket! ajakir
jas ”Invandrartidningen”,
mida 300 000 eksemplaris tasuta
sisserändajateic välja saade
takse.

Kesti Päevaleht on juba tut
vustanud sisserändajate komi
sjoni tööd eriti eestlaste scisu-
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kohalt. Mida ütlevad aga as
jasse puutuvad organisatsioo
nid?

Eesti Päevaleht pöördus siin
Eesti Komitee ja Rootsi Eest
laste Esinduse biiroojuhatajate
Heinrich Marki ja .Abti Pae
poole, kelle kommentaarid ja

vaatused EPT, küsimuatt-ie on
ära toodud leheküljel 4.

S»R reporter Malmös
Tms et okupandid

arvustavad EPL-i
Seoses Invandirarutretlningu ettepanekuga kohaldada Eesti Päevalehe ja Äuot-

sin Suomalaise suhtes tavalist rootsi ajakirjanduse produktsioonitoetust, pöördus
Rootsi ringhäälingu Malmö-reporter Marianne Söderberg otse Tallinna raadio
poole, et okupatsioonivõimu esindajatelt arvustust saada pögenikeestiaste ajale
hele. Seal ei oldud aga ilmselt küsimuseks ette valmistatud ja vabandati, et ”meie
näeme seda lehte harva, kuid teame, et see on väga halb ja antisovjetlik”.

Kui soome ajalehe suhtes
programmil» ”Viir grnndadt:
mening" kolina,päeval keti 1!>
reporter Marianne Söderhergil
omaenda erilisi seisukohta ei
olnud, siis ilmselt oii !h taker
dunud Tallinnti-raadio infor
matsiooni külge, et ”Eesti
Päevaleht” on antsi&ovjcilik.

Seda rõhutas ta oma küsi
mustes ka invandrarutredningi
eksperdile Alu;- Romansile in
Khmeerides, nagi) oleks «iiri
miskumisjuni tema pooli mõju
tatud positiivsele seisukoiniie
EPL suhtes. Ålur Re inans tule
tas meelde, et eestlased on

Rootsi tulnud poliitiliste põge
nikena N. Liidu okupatsiooni
eest, mida peale Rootsi aiuuif
üksikud riigid on tunnustanud.

Nende kodumaa on okupeeri
tud ja oleks kummaline, kui nad
siluksid selles olukorras olla

sovjetisöbralikud.
Reporter oli mures, et roots

lased ei tea üldse, millele nad
toetuse annavad, kuna ajaleht
on loetamatu mitterootslastele.
Alur Reinans andis siin ülevaa

te, rõhutades, et ajaleht on sül-
tumatidt kodanliku laadiga ja
käsitleb esmajoones kõiki, mis
eestlasi huvitab ja. mida rootsi
ajakirjandus kas üldse mitte viii
ainult piiratud ruumis avaldab.

Reporter tundis huvi, kuivör-
(ii EPL abortiivaidlustcsse on

sekkunud. Reinans ütles, ei
ajaleht käsitleb ka rootsi prob
leeme. Ajakirjanduse produkt-

Järglk. 7

rm mmM
JLt»®
Nagu teatasime otsustus, T.uruli kuiiüiiuuirivulitsus müüa Aktsia selt k Lüoh.i —

lnootsi Eesti Majale iinuuta kuuluva suäaiinnas asuva kinnisvaru. Lsiillesimo A/S:
Eesti Maja juhatust- esimeest Rein Asut, asju» ja ja t>is-e-litoi-;i I.p»ihit Arin/^iii ja
majuiiüuMjuhti Madis Laasi ptiaiiifitHit-tast iitas-iiiittutasi ktunisvaiM ustu jtiraie.
Eriusu! uli meil võimatus keii.iia i.itr-ilt taiiuiHiitii-iiuJiisuso esiiirevst tüöšta s.õi-

kvilu pooli nuluni .Sek!*•'.- fciiiif «ai otsusta viiks kinnisvari* müügi ntfiise
tagumise1! eestlastele.

— Kus leust., tud ».st on sobis
Eesli Majaks? pöördusime kü
simusega EM juhtkäena poni:-.

Lutult kommuunivulitsuse esimehe (losta Lindebcrgi hdal otsustas häälte pooleksmincmtsel Lõuna
Rootsi Eesti Maja ostu hundis positiivselt.

S.-üi-g.i lõime oPo täiesti ro
hul. asukohi süt:-.linnas j.:oani
kitsedal Kl iarrgai.iiü Ja s:i
iViri Xi.i rkogntiüi! "luv.al

OUuueni-i loru :i:ir<-s ou ninu
iuüdn:- h..i'.. -,::odü wis:- poai-->c.

fhiiier.-.; fiirük- -.i::i.'i-l:>tnk--;-
luieviku1- !!=•- õus-ifi-i min i:. >.
Seal li-id-ü-, |.«ok:- ka auin-h-
kiiniseks j:! mi unui ,, : ■

suiiii l.«l r.ihhiilš J.:, o :-.,!i‘
‘sriuiuile. Rniinli suuruseks or.
“ii riõVm-etrit.

Seiir-l asuii tiks suurem, mi
hi-kiimisr-Iinr :nnj-i ju uis

iHäkss-m ühvkorrosi-lir.!1. .suu
rem;-. iioi.tie pindala nr. :<•>;
ruutmeetril ju i uik-m*)*!.;! äõ.

Roiuied on ehitatud Lood;
esimese tütarlaste koolinu J.-SH-l
kii ist ja selliseil:' on noid kasu
totud 1918 aastani. Praegu on
nad eluni njatlt tis. Vaiksemat
noonet on kasutatud eemuirgt-

tud kooli võimlana. Krundi
serval asub ka väike vorsti

müügi kiosk, niis annab tulu.
— Kunas nn võimalik asuda

ostetud kinnisvara majanda
misele ja ümberkorraldamise
le?

— Seda on võimalik teostada
pärast ostu-müügi lepin im
sõlmimist linnaga. Lnpingn
sõlmimise juurde asumina
nõuab aega keskmiselt iiks kuu.

- Mis tuiekö esijoones teo-

'■uiiin ruumide s.-üitiiie --. uiis
f.i.lii-. ii d PF.sii >-:-iet'.-ge

l 5.-?
— Pesti \J-ija ke.a.in e aki-

sonu-ride pi",i.i.--,eli-,,n topilt
leidnul- -aj-o-»’, Koi ju

i;ui,:,i;h!ini;.£-l .nn.|i„ .-.n:isi'l
unildatiid pKjniür kohaselt

uieaksmi,- .-.iniese ,m:e- ■■.•e!e-
tarni—,: teusianiisega -äi’;-..-

mi!' .mai ml iitim-"iisefl
-.im'.-.-:e,ii::i.!ri'.i Ic- -riijil.*

i="..i<ei!!',-i.|, See lei.-.':.l.s :.i-|ii-
lekt iXiisti.v (tunnuse poolt e«i

lutud kavade koha: e!mis
uueb ette soja ruutmeetri
sum-iisi saali ■-aifcesn- korva!

rnui-iidr.g:’.. l.iunnuriütokt tir-r-
ii> Hje-rt on annad nclninisi.Ieku
vajalikeks iimberehitamisieks
Eesti Maja seitskondükeks
ruumideks.

— Kuidas uu maja udus Ukud
v öimaiused ümberehitamist?

leostumisel'.
— Nüüd. kus Eesti Maja

kinnisvara ost on teostatud ja
realiseerimisel, on iseeneses:
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Tendentslik
UUED

HINNAEESKIRJAD
invandrarutredningem ette

panek anda mitterootsikeelse-
tele ajalehtedele pressitoetust
ühistel alustel rootsikeelsetega,
on äratanud mitmeti tähelepa
nu, eeskätt juba selle pärast, et
lai avalikkus ei ole harjunud
selle mõttega.

Ikka ja jälle kerkib küsimus,
et kui nad ei ole rootsikeelsed,
siis ei tea ju, mida nad kirjuta
vad: ”Meie ei tea, millele me
toetust maksame”. See mõtte
käik on muidugi umbusaldu-
seavaldus kõige võõra vastu ja
kriipsutab veel kord alla, et na-
turaliseerumine, s.o. rootsi
riikkondsuse omandamine üksi
ei suuda murda sissejuurdunud
eelarvamisi.

Pealegi on sisse juurdunud ka
eelarvamisi, mis on poliitilist
laadi. Näiteks on aastatepikku
ses vasakäärmuslaste ööne-

stuskampaanias baltlaste vastu
neid püütud kujutada kui
mingeid ’ 'parempoolseid ekst
remiste” vöi koguni "fashiste”,
hirmsaid ja ülekohtuseid ”sov-
jetiögijaid”. Ja teatava eduga,
see kõik on jätnud oma jälgi
alateadvuses ja massmeedlu-
meiski, kus balti teema on pik
ka aega olnud nagu mingiks
ohtlikuks asjaks, millest hoidu
takse ja mida välditakse.

Üks väheseid, kel on õnne
stunud neid küsimusi tagasi
tuua ajakirjandusse ja raadios
se, samuti avalikku diskus
siooni, on olnud Andres Küng,
sisse tulnud publitsistikasse
rootslaste oma teesid kaudu.

Need eelarvamused peegel
dusid ka ringhäälingu raadio
programmis nr, 1 Marianne
Söderbergi Eesti Päevalehe ja
Suomen Rauotsalainen pressi-
toetuse-probleemi käsitluses,
kus programmi koostaja ja
intervjueerija selgelt osutas
isiklikku tendentsi Eesti Päe

valehe vastu, seda niinimetatud
"juhtivate küsimustega”, eel
kõige aga otse skandaalse
pöördumisega Eesti okupat-
siooniraadio poole palvega, et
sea! "arvustataks” Eesti Päe
valehte.

Ka Marianne Söderberg to
hiks informeeritud olla, et eesti
rahvusgrupp saabus Rootsi
põgenikena nende maad teist
kordselt okupeeriva kommu
nistliku N. Liidu vägede eest,
mis tähendab sisuliselt seda, et
ta vägivalla tarvitajalt küsis
arvamist vägivalla eest põge
nenute ja pääsnute kohta. Kas

EESTI PÄEVALEHT
Estniska Dagbladet

Peatoimetaja Juhan Kokla
Vastutav väljaandja

(ansv. utg.)
Arvi Moor

Toimetus ja talitus:
EESTI MAJAS Stockholmis:

Wallingatan 32,1 tr.
Postiaadress: Box 667

10128 Stockholm 1
Telefon 21 84 46

Toimetaja Eskilstunas Jüri Aus
Aadr. Eesti Päevaleht. Box 120,

63102 Eskilstuna, tel. 016/14 77 72
TeIHmispostgiro nr. 15 67 70-0

. Kuululusarvete postgiro 60 58 00-0,
Eesti Päevaleht Förlags AB,

Stockholm

Tellimishinnad:
Aasta kr. 170: ~

Termin (4 kuuiii ....... kr. 62: —
Kuu.. kr. 17.-

Väljaandja EESTI PÄEVALEHT
FÖRLAGSAB

Trükkija: Eskilstuna Kurirens
Tryckeri AB Eskilstuna 1974

Marianne Söderberg kunagi tu
leb mõttele küsida mingit
Informatsiooni mõnelt teiselt
diktatuuri asutuselt läänes selle
põgenike kohta? Vaevalt.

Nüüd oli ta aga kinni hakanud
Tallinna okupatsioonivõimu
esindajate seletusest, et "Eesti
Päevaleht” on antisovjetlik,
umbes nii nagu Rootsis ei olek
ski rootsikeelseid ajalehti, mis
kritiseerivad ka idadiktatuuri,
millise inimohvreist on alles
äsja masendavaid dokumente
esitanud Nobeli-alureaat Alek
sander Solzhenltsön. Ja kas ei
ole just praegu ka teatud
kommunistide omad fraktsioo
nid arvamisel, et N. Liit teostab
Kolonisatsloonipoliitikat mitte
üksi Balti riikides vaid ka mu
jal?

Kuivörra Presstödsnämnden
ise on olnud mõjustatud ten
dentslikest informatsioonidest
Eesti Päevalehe osas (vastu-
hääletajad), ei ole muidugi
selge. Igal juhul on aga jäänud
mulje, et juhust juhtu on otsitud
kuidagiviisi aktsepteeritavaid
ettekäändeid tagasilükkami
seks. Kui keeleküsimuses tekkis
tõsiseid proteste, kõneldi äkki
” andra tidningl iseloomu puu
dumisest”, kuigi ajalehe kuu-
lutajaskond ja mitmeti luge
jaskond on valdavas osas
identne kohapealsete rootsi
ajalehtedega ja kuigi produkt-
sioonttoetusele vastavaid teisi
eesti ajalehti üldse ei ole ole
mas.

Seda põiklevat seletust tsi
teeris raadiosaates ka Pressut-
redningi sekretär Sven Garde -
nius, kes aga hoidus ette rut
tamast oma uurimuse arvami

sele ja seisukoha võtmisele,
kuidas Pressutredning suhtub
Invandrarn trednlngi seisukoh
tadesse nii Eesti Päevalehe kui
Suomen Ruotsalainen suhtes.

Milline pilt saatest ja inter
vjueerijast jäi kuulajaile, on
muidugi teadmata. Teatud nä-
punäite ka selles osas annab
Dagens Nyheteri raadio-arvus-
taja Cecilia Steen-Johanson,
kes kirjutab:

"Katsuda nagu Söderberg
analüseerida nende kahe aja
lehe eesmärke ilma et ise võida
neid lugeda, paistab üsnagi
ohtlik. Eriti käib see eesti aja
lehe kohta . . . Loomulikult

erinevad selle ajalehe seisuko
had N. Liidu kohta Rootsi

ametlikust hoiakust. Kuid ka
teised rootsikeelsed ajalehed,
kes saavad pressitoetust, oma
vad küll samuti sellest erine

vaid seisukohti, ilma et nende
õigust pressitoetuse saamiseks
küsimuse alla seataks.” Ilmselt
paistis intervjueerija tendents
läbi kuulajale.

Selge on muidugi see, et In-
vandrarutredningeiü ettepa
nekutes Eesti Päevalehe ja
Suomen Ruotsalainen produkt-
siooiiltoetuse saamise õiguses
on küll läbiuuritull ja põhjen
datult. naelutatud kinni nende
kahe ajalehe võrdõiguslikkuse
vajalikkus teiste, rootsikeelsete
lehtedega, ilma et see tegelikus
olukorras otsekohe silmnähta

vaid muudatusi tooks.
Küsimuses otsustavaks ette

panekute tegijaks jääb Press-
utredningen, kus vähemusaja-

lehtede küsimust uurivad
omakorda eeskätt need, kes
Presstödsnämndenis asusid

negatiivsele seisukohale mit
mel korral.

KLA

HINNASTOPP PÕLLUTÖÖ-
MASINATELE åA VÄETISTELE

Kuningl. Majst on otsustanud kehtestada Mnnstopl teatud
pöllutöömasinatele ja väetistele. Hlnnastopp kehtib alates
kolmapäevast, 11. septembrist 1974 nähes ette kõiki toot
mise jm kaubanduse harusid. Stopphlnd on see hind mida
vastavad müüjad kasutasid esmaspäeval, 2. septembril
1974. Teadaanne selle kohta on olemast SES 1974:964. Luba
stopphinda ületada kaalub SFK. lius hlnnastopp hõlmab
järgmisi kaupu:

PÕLLUTÖÖMASINAD
Sönnikupumbad
Teraviljakuivatid ja nende venti

laatorid
Pritsid taimekaitsevahendeiks ja

m.s.
Kruvi-, kraap- ja ventilaatorkonve-

jerid. väetisseadeldised ja esilaadurid
põllumajandusele

Adrad, äkked, rullid, külvimasinad,
tstutamismasinad, tahkväetiste levi
tajad, kultivaatorid

VÄETISED
Mineraalsed ja keemilised lämmastikväetlsed, fosforväetised ja kaallväetised
Teised väetised pakendeis rohkem kui 10 kg

Kombainid ja teised löikusemasi-
nad, niidumaslnad, riisumismasinad,
pressid, hekslimasinad

Lüpsimasina seadmed
Haamerveskid, purustid, autom

aatsed veekünad
Põllumajanduse traktorid, vedel-

väetist levitavad tsisternvagunid,
kallurid ja põllumajanduse laadurid

MUUDETUD MINNAREGULA TS IOON
PUMTKA UPADELT

Kuningl. Maj:t on ühtlasi otsustanud ärastude hlnnastopl
teatud puit kaupadelt ja kiudm alerjalidelt alates II. sep
tembrist 1974. Vabaks lastud kaupade osas on kõik müüjad
kohustatud SPl.-le ette teatama plaanitsetud hindade tõst
mist ja selle põhjuseid. Neil juhtudel ei tohi hinnatõusu teo
stada varem kui vähemalt üks kuu pärast seda kui teada on
SPK kätte jõudnud. Teadaanne, selle kohta on olemas: SFS
1974:664.

OTSUSED SEOSES
MOMSI TÕSTMISEGA 16/9 1974

KEHTIVA TE STOPPHINDADE TÕSTMINE JNE.
Moms, mis oli ajutiselt alandatud perioodil 1. aprill — 15. september 1974, on ala

tes esmaspäevast, 16. septembrist taas 15 protsenti maksustamisväärtusest. Seoses
sellega on SPK otsustanud kõrgendada stopphindu alates nimetatud kuupäevast
kõikidelt kaupadelt, millede kohta hlnnastopp kehtis, summaga millega maksus
tamine suureneb.

Kauba eest, kus müüja on kohustatud teatama plaanitsetud hlnnakörgendust
SPK-le vähemalt kuu aega enne selle teostamist, tohib hinda Ilma ette teatamata
kõrgendada alates 16. septembrist 1974 summaga, mis vastab momsikörgendusele.

STOPPHINDADE ALANDAMINE LIHALT JA PIIMALT
SPK on ühtlasi, vastavalt riigipäeva otsusele suuremateks lolduainetesubvent-

r,ioonideks, otsustanud erilist alandust alates 16. septembrist 1974 uuelt, kõrgemalt
stopphindade nivoolt hulgi — ja jaemüügil järgnevatelt kaupadelt:

A. Liha, sealiha ja lihakaubad
B. Piimatooted (standardmjölk, lättmjölk, skummjölk,, kärnmjöik) otseseks

tarbimiseks ja hapupümasordid (filmjölk, långfil, lättfil, naturell joghurt).

Teated rohkem üksikasjaliste andmetega muudetud liha ja piima stopphindade
kohta on m.h. väljastatud erialaorganisatsioonidele ja suurematele ettevõtetele.
Need on saadaval ka läänivalitsuste hinnakontorites väljaspool Stockholm ja SPK-s
(kolmas büroo).

Nimetatud stopphindade alandamise efekt on, et läbilõike tarbijahinnad lihalt,
sealihalt, iihakaupadelt ja piimalt jäävad enamvähem samaks, momsi kõrgendu

sest hoolimata. '

TEATED JA EESKIRJAD
seoses hlnnaregulatsiooni seaduse läbiviimisega avaldatakse seerias Prisregler. Praegu
aktuaalses numbrid antakse välja lähemal ajal ja neid võib saada SPK-st või läänivalit
suste hinn&kontoritest väljaspool Stockholmi, ilma tasuta. Kartellnämndi aadress on: Box
1611,1118S Stockholm, tel. 08/1420 80.

statens pris** &eh faarteiinätnnei fspHI



Solzhenitsõn:
Vaikse Doni autor
ei ole Sholohhov

Kolmapäeval, 18. sept. 1974

”Vanaema” tuleb jälle Stockholmi! Menukas Stockholmi Eesti Teatri ansambel Agnes Lepp-Kaasiku
juhtimisel, annab lisaetenduse ABP majas pühapäeval 29. septembril kell 11.00. Elav eelmüük on juba
käigus. Pääsmeid on võimalik tellida Eesti Kultuuri Koondises (tel. /S/11 31 16) ning Valis Eestis (tel.
08/11 50 1)0). Pildil koomiline stseen Arvo Mägi näidendist. Vasakult Uno Tönissoo, Epp Lohk, Helju

Mängel ning Siiri Kriisa. (Foto Lepper) 

Illegaalne organisatsioon
taotles Jugoslaavia
taasühendamist Sovjetiga

Jugoslaavias on paljastatud põrandaalune organisatsioon ”Uus jugoslavia kommunistlik partei”.
See tegutses peamiselt Montenegro osariigis, kusjuures eesmärgiks oli Jugoslaaviasse luua Sovjeti-
sobralikumai rezhiimi pärast Tito surma. Teostatud on rohkest! arreteerimisi ja paljastatud on terve
rida eksiilkommuniste ja koguni juigeolekuametnikke. Montenegro rühmitusel olid intiimsed kontak
tid mitmete idariikide diplomaatlike esindustega, eeskätt Sovjeti ambassaadiga Belgradis. Jugoslaa
via ametlikult vaikib, kuid usaldusväärsete andmete kohaselt olevat valitsus esitanud nõukogude urn-
bassaadlle terava protesti. Jugoslaavias on tegelikult juba pikemat aega liikunud kuuldused, et N. Liit
kavatseb teostada invasiooni niipea kui Tito lahkub poliitiliselt areenilt.

PARIIS - N. Liidust eksiJUl
saadetud kirjanik Alexander Solz-
henitsön kinnitab, et N." Liidu
praegune kuulsam kirjanik Mlhail
Sholohhov, kes sai Nobeli kirjan
dusauhinna oma populaarse teose
”Vaikse Don’!" eest, ei oie ise seda
teost kirjutanud, vaid on selle
maha kopleerinud antikommunist
liku kirjaniku Feodor Krukovi kä
sikirjast, mida ta on täiendanud
kommunistliku ideoloogiaga.
Krukov suri vene kodusõja ajal
tüüfusesse ja kuna tema looming
oli kommunismivastane, siis on ta
nimi ja looming täielikult välja
radeeritud N. Liidu avalikkusest.
Solzhenitsõn on pöördunud kogu
maailma õpetlaste poole palvega,
et nad uuriksid ”Vaikse Doni”
saamislugu ning aitaksid kaasa tõe
jalule seadmiseks.

Solzhenitsõn mainib, et Sholoh-
hovi tegevust kirjanikuna ja
”Vaikse Doni” saamislugu on uu
rinud üks vene kirjandusteadlane,
kes on nüüd surnud ja kelle nime ta
veel ei taha avaldada.

Solzhenitsõn! andmetel tekkisid
"Vaikse Doni” ümber kohe igasu
gused kuuldused kui teos, mida
peetakse suurepäraseks klassikuks
Doni kasakate elu kirjeldamisel,
Ilmus 1928. aastal.

Arvatakse, et Krukovi käsikiri
sattus Sholohhov! kätte ning ta
täiendas seda kommunistliku Ideo
loogiaga. Sholohhov oli teose il
mumisel 23 aastat vana ning oli
saanud ainult 4-klassilise algkooli
hariduse. Temalt olid varem il
munud ainult üksikud kirjandusli
kud skitsid ja lühijutud, milledel ei
olnud suuremat väärtust.

Romaanis kirjeldatakse üksi
kasjaliselt Kslmese maailmasõ
jaaegseid sündmusi, millisel pe
rioodil Sholohhov oli ainult 12-13
aastane.

Need sündmused on edasi antud
kirjandusliku meisterlikkusega,
mille iga kirjanik saavutab alles
paljude aastate tööga ja kogemus

tega. Kuidas sai Sholohhov sellise
meistritöö kirjutada nii lühikese
ajaga kui ta alustas kirjutamist
1926. aastal ning andis romaani
kirjastajale juba 1927. aastal? kü
sib Solzhenitsõn. Küsimus on seda
enam põhjendatud, et Sholohhov
pole hiljem kunagi sellise kvali
teediga teost kirjuanud ning ta on
olnud oma keskpäraste teoste kir
jutamisel väga aeglane looja. Sa
muti on huvitav mainida, et kõik
Krukovi käsikirjad läksid pärast
tema surma kaduma.

Teise maailmasõja ajal kadusid
ka Sholohhov! teoste käsikirjad
ning seetõttu pole nende kaudu
enam võimalik saladuse jälle saa
da.

Sholohhov on kirjutanud pärast
”Vaikse Doni” suurema teose põl
lumajanduse kollektiviseerimisest,
kuid see oli keskpärane teos ja ei
küündinud kaugeltki “Vaikse Do
ni" tasemele. Samal tasemel oli
teine tema suurem teos, mis käsi
tas Teist maailmasõda. Viimasel
ajal on ta kirjutanud ainult ajaleh
tedele ja ajakirjadele artikleid.

Mihhail Sholohhov on N. Liidus
tuntud rezhiimitruu kirjanikuna,
kes oli N. Liidus Alexander Solz-
henltsönl suurimaid vaenlasi. (VE)

CIA ei taha
ärritada
Moskvat
WASHINGTON (ME) - CIA,

Ameerika ühendriikide keakluuro
direktor William Oolby oi nõustu
nud sellega, kui USA soovis oma
laevastikku India ookeanis suu
rendada- Ta leidis, et see vöiks
äriltada N. Liitu ja püüdis Igati N.
Liidu laevastiku osatähtsust selles
ruumis vähendada, teatatakse
Washingtonist.

Viimasel ajal on Jugoslaavia
suhted N. Liiduga olnud kaunis ja
hedad. Sest kevadel tolmus Jugos
laavia kompartei kongress, kus
taas kinnitati, et Belgradi poliitika
on endiselt iseseisev ja et sotsia
lismi läbiviimise! kasutatakse omi
meetodeid.

Moskva omalt poolt on kritisee
rinud Belgradi, et sääl on vastu
võetud vaid kolmandik 580 miljoni
rubla suurusest laenust, mida N.
Liii pakkus Jugoslaaviale 1973
detsembris. Muidugi ei meeldi N.
Liidule ka see, et Jugoslaavia vene
laenude asemel taotleb krediite
USA-lt ja Lääne-Saksalt.

Jugoslaavlased aga seletavad, et
vene krediitidega on seotud niivõrd
palju tingimusi, et need ei ole eriti
vastuvõetavad.

Nõukogude Liidule loomulikult ei

HANNOVER (EIT.) - Hanno
veri» Uinuv ”üeutsehe Woehe-Zet-
tung” avaldas oma 30. augusti lo
hes iile lehekülje ulatuva artikli
”Das Golgatha des esinischen
Voifces”, mille autor. Stockholmis
elunev Frithjof Hallman saksa lu
gejatele tutvustab küüditamist
Eestis ja küüditatute raskeid kan
natusi Rootsis ilmunud Maria
Koppermanni eestikeelse raamatu
"Minu 12 aastat Siberis” järele —
artikkel on varustatud ka Maria
Koppermanni pildiga, kuna tema
elukäiku nii Siberis kui sealt pää
semist ja perekonnaga ühinemist
lähemalt kirjeldatakse.

Teine samasugune suur artikkel
Ilmus samas lehes 4. mai] möödu
nud aastal samalt autorilt, kes

meeldi ka asjaolu, et Jugoslaavia
puht-polUtlllselt on liigselt eemal
dunud ametlikust Kremli kursist.
Ent seda on tehtud juba alates 1948,
mil Tito täiesti sensatsiooniliselt lõi
lahku Kremli otsesest mõjusfää
rist.

Igal juhul tahab Montenegro
vandeselts taastada Jugoslaavia
status quo suhetes Nõukogude Lii
duga ja viia riiki otsesesse sõltu
vusse Kremlist. -Seda umbes nii,
nagu kõik teised ümbritsevad
Idabloki riigid, ka majanduslikult
ja sõjaliselt.

Viimatinimetatud olukord on
mõistagi Sovjetile eriti meeltmöö
da, sest kui Jugoslaavia kuuluks
otseselt Varssavipakti, oleks N.
Liidul esmakordselt otseühendus
Aadria merega, st. Vahemerega.

pealkirja all ”Estland will überie-
ben” tutvustatakse Andres Küngi
raamatut ”Estland — er. studie 1
imperialism”.

Kasutades Kilngi andmestikku,
annab Hallmann saksa lugejas
konnale pildi Nõukogude imperia
lismi radusest haardest Baltikumis
ja Eestis, kus rahvas vaatamata
võõrale surved on säilitanud tu-
geve eneseteadvuse: ”Eestlased
on otsustanud mitte nende rahvas
te hulka kuuluda, kes tulevikus
kaovad,' ’ lõpetab autor.

Deutsche Wochen-Zeitung levi-
neb 100 000 eksamplaris. Frithjof
Hallmann on end. Viljandi Tuleti
kuvabriku rootsi päritoluga direk
tori poeg. Ta on Rootsis avaldanud
luuletuskogu.

Jugoslaaviasse loodaks seega tu
gevaid vene mereväebaase.

Montenegro on tegelikult juba
traditsiooniliselt äärmiselt vene
sõbralik, millel on ka oma ajaloo
lised põhjused. Nimelt oli Tsaari-
Venemaa möödunud ja ülemöödu
nud sajandil ainus riik Euroopas,
kes kaitses tolleaegset Montenegro
vürstiriiki türklaste vastu, kes val
lutasid riike Balkanil.

”Uus Jugoslaavia kommunistlik
partei” pidas aasta alguses par
teikongressi Montenegros paikne
vas Uari kuurordis. Võeti vastu
resolutsioon, milles kogu Tito po
liitika kuulutati illegaalseks ja
nõuti, et pärast praeguse valitseja
surma või poliitiliselt areenilt lah
kumist toimuks Jugoslaavia taga-
sipöömmine Moskva mõjusfääri.

Ja vandeseltslik rühmitus on pi
devalt olnud kontaktis N. Liidu ja
teiste idariikide esindustega. Peale
selle ka eksiilis paiknevate Mosk-
va-söbralike kommunistidega, kes
omakorda elavad N. Liidu toetusel.

Muuseas võib juurde lisada, et
Jugoslaavia on praegu ainus sot
sialistlik riik, kuhu välisturistid
pääsevad Ilma viisumita, ka pi
kemaks ajaks. Ön vaja vaid passi,
umbes nii nagu sõiduks Lääne-
Saksamaale ja. mujale Kesk- ja
Löuna-Euroopa aladele. Vlisuml
kaotamine taotles suuremat turis
tide kontingenti Aadria mere
plaazhidele, seoses sellega ka vä
lisvaluuta sissevoolu. (EPL/JA)

Mart Liitume, arhitekt Seattles,
ostis üheksa aasta eest 1916 aastal
ehitatud reisilaeva "The Sierra”,
mille ta korda seadis ja majandas.
Kohalik ajaleht ”Seattle Intelll-
geneer” märgib, et Liikane on
laevale juurde maksnud juba
60.000 dollarit. Sellegipoolest ci
kavatse la oma laeva müüa ja
võitleb edasi.
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InvandraratrecL-'ng sunnib
eestlasi muutma -'uk tuuri

Sisserändajate Uorimiskomisjois, Invand
rarverket» on nüüd valmis oma suure tööga.
Peaaruanne, mis esitati neil päevil 45(1 lehekül
jel valitsusele, sisaldab mitmeid uudiseid põhi
printsiipe Rootsi vähemuspoliitikas. Eesti Päe
valeht palus Rootsi Eestlaste Esinduse ja Eesti

Komitee esindajaid (vastavalt büroojuhtajad
Ahti Pae ja Heinrich Mark) kommenteerida et
tepanekuid nende vaate vinkleist, kusjuures
selgub, et eestlaste senist organisatoorset
struktuuri tuleb kohaldada ettepanekutes esita
tud tingimustele.

AHTI PAE (REE)

se)e organisatsioonide struktuuris,
mis ei tarvitse soodustada nende
organisatsioonide sihikohast te
gevust.

Baiti keskorganisatsioonid esi
tavad töenollselt oma remissva-
stuses soovi, et 3.000 liikme nõue
ära jäetaks ja et toetuse määra
mise aluseks võetakse organisat
sioonide senine tegevus ja edaspi
dised tegevuskavad.

Uurimiskomisjoni peaaruandes
on muidugi ettenähtud ka toetuse-
saamise võimalused väiksematele
organisatsioonidele, kuid seülsed
toetustaotlused otsustatakse iga
kord eraldi ja ükskordselt.

panek nõuab, et kõik Esindust, kui
koondtahte ideed ja tegevust toe
tavad ja õigeks pidavad eestlased,
asutvad Esindusse liikmeks. Uue
korra kohaselt tähendaks see seda,
et kõik eelseisvatest valimistest
osavõtjad liituvad ühtlasi Esindu
sega kui rahvusvähemuse pöhior-
ganiga. Kindlasti on peale selle
veel kollektiivsed liitumised, näi
teks eesti seltside liikmeks astu
mised, täiesti võimalikud.

Kuna riikliku põhitõe tüse, 75.000
krooni, saamise aluseks on vähe
malt 3.000 lUkme nõue, ning iga
liikme pealt, mis üle selle, ette
nähtud toetuseks ligi 24 krooni, siis
oleneb nüüd rootsi-eestlaste enda
tarkusest, kui suureks Esindus
riigivõimu aruandeis kasvab.

Reaalsed võimalused Esinduse
töö ja olemuse parandamiseks uue
reformi alusel on nii suured, et
need igat eestlast peaksid tiivus-
tama. Meie ei saa kõrvaldada
"Praktilist lõhestust" meie oma
rahvusgrupis, mida see reform si
saldab, kuid meie saame nor
maalseks muudetud konkurentsi
alusel puhtama õhu oma tuppa. Ja
see on Esinduse seisukohalt väga
oluline. Eriti mõeldes tulevale te
gevusele ja arengule, mida uued
sugupõlved siin maal saavad
arendada. Enesest lugupidrmise
ja eneseleidmise tee on uue reformi
kaudu palju avaram, kui kolm
kümmend aastat ”utlänninguna”
eksisteerimist.

Emakeelse õpetuse ja. hariduse
saamise võimalused on reformiga
avatud, kuid mitte nii nagu meie
seda soovinud oleme ja ka edaspidi
sooviks — nimelt normaalse kooli
töö korras.

Uus reformiettepanek asetab
emakeelse hariduse küsimuses
peavastutuse Lastevanematele,
keda soovi täitmisel peavad aita
ma koduõpetajad — uus kategoori
pedagooge, keda pole veel olemas.
Nii nende ettevalmistamise kui
üldise selgitustöö ja muude prakti
liste küsimuste osas on palju lahti-
seid auke, mida raske ette näha.
Nende aukude kõrvaldamiseks on
vaja üsna paiju intellektuaalset ja
administratiivset-pollitilist võimet.
Viimast, saab kasvatada ja harju
tada Esinduse taolises usaldusor-
ganis, kus vastavate komisjonide
tööga kõik ettenähtud võimalused
ja takistused peavad lahendamist
leidma. Oleme selles mõtles teis
test rahvusgruppidest paremas
olukorras, et meil on väljakujune
nud institutsionaalne baas loodud.
Viimane Iseenesest ei kõrvalda aga
veel inimlikku osakamatust ja lei
gust, kui tööd tõsiselt ei võeta,.

Rahvuskultuuriliste avalduste
muudes sektorites, teatri, rahva
tantsu jne. aladel, on reformivöi-
malused samuti üsna suured.

Kulvörra on Invandrarutred-
rdngis esinevad põhimõtted erine
vad Rootsi varasematest seisu
kohtadest?

AHTI PAE (REE):

- Rahvuslik-kultuuriline vali
kuvabadus firasulatamise asemel,
võrdus enamus- ja vähemusrahva
vahel, tihis- ja koostöö senise vä
hemuste kantseldamise ja tööjöuna
kasutamise aseme) - need on nii
oohihsdi erinevad senisest Rootsi
vähemuspoLiitikast, et võib ütleda:
pööre .T, peaaegu sadaktiheksä-
kümmend kraadi ■

Kuigi uurimiskomisjoni esimees
Bertil Olsson ja Invandrarverket!
shefr Kjeil oberg samale küsimu
sele pressikonverentsil vastasid, et
'uut pole midagi”, on siiski uut nii

palju, et sotsiaaldemokraatide
meelemuutused lõpuks ometi ka
meie juures äratavad respekti. Kui
enamuserakonna esindajad seda
avalikult ei taha tunnistada, siis
tuleb sellele vaadata kui taktikali
sele sammule, mis tingitud niihästi
uue reformikava serveerimise vii
sist. kui ka enamusrahva psüühhi-
ka tundmisest. Meie kui vähemuse
esindajad võime sellest rahulikult
üle vaadta.

Põie siinkohal tarvis meenutama
hakata Rootsi senist vähemuste-
poliitikat. Igale Esinduse saadiku
le on see ni tuttav nagu viis sõrme,
sest selle poliitika ainus primslip
oli: "ühtlasel alusel” vähemuste
root.sistamine, enamusrahvasse
teadlikult ärasulatamine. Sellesse
shovinlstlikku pöhitunnetusse tek
kisid juba 1960 peale mõrad kodan
like parteide humaansuse-nöuete
katseis. Sotsiaaldemokraadid ja
neid toetavad kommunistid, seisid
vastu kui müür. Flsikörvalekai-
dumised peareeglist, näiteks eesti
ja juudi algkoolidele riikliku toe
tuse võimaldamine vöi ka teatud
summade määramine meie noor
sootööks, toimus pigem valmista-
kitilislel kaalutlustel kui humaan
suse ja öigu.senöudeid arvestava
poliitika läbi. Pikkade aastate kes
tel oleme oma arutlusis sageli esi
tanud küsimuse: Miks peab muidu
nii harmooniat otsiv rootsi poliitika
vähemuste suhtes olema nii nega
tiivne, arenguvaenulik, vöi ajast
maha jäänud? Oleme näinud, kui
das eriti valitsuserakond dogmaa
tiliste eelarvamustega on vähe
muste küsimusse suhtunud. Lõ
puks kujunes see parteile kolliga
maadlemiseks ja seega ka iseenda
võitmiseks. Võime aga ka ütleda,
et enamusrahval on ühiskondlike
asjade ajamiseks teine tempera
ment. Eestlane on oma kiire ise
seisvusaegse arengu tõttu õigus
tatult rahutu ja rahuldamatu. Meie
silmis on kolmkümmend aastat
pool eluiga. — Rootsi riigi ajaloo
aga sama periood ühiskondlike
suhtumiste muutmises ainult tape.

Et meie rahvusgrupp selle "iile-

talviluse” kestel pole rahvuslikult
hävinenud, selle eest peame ee
skätt tänama iseenda loovat rahu
tust ja neid mehi-naisi, kelledel
vaatamata kõigi kiuste, jätkunud
usku ja tahet oma rahvusgrupi
käekäigu eest töötamiseks — ilma
ühegi riikliku toetuseta, vastulöö
kide ning suure psüühilise pressi
all.

HEINRICH MARK (EK):

— Sisserändajate uurimiskomi
sjoni lõpparuandes on fikseeritud
kolm põhiprintsiipi:' võrdsus, vali
kuvabadus ja koostöö, õigustes ja
kohustustes võrdsus rootslastega,
valikuvabadus oma rahvuse kul
tuuri ning rootsi kultuuri vahel,
ning vastastikkune koostöö, tole
rants ja solidaarsus ühelt poolt
rootslaste ning teiselt poolt sisse
rändajate ja vähemusrahvuste
vahel. Kui neid printsiipe suude
takse tegelikult rakendada, siis
tähendab see olulist muudatust
rootsi vähemusrahvuste poliitikas
paremuse suunas.

EPU KÜSIMUS:

— - Kas peaaruandes leidub osa
sid, mis eriti Teie organisatsiooni
seisukohast olulised?

HEINRICH MARK (EK):

— Eestlaste seisukohalt on väga
oluline, et uurimiskomisjon on
avaldanud seisukoha, et riiklik ja
kogukondlik toetus eesti koolidele
peab jätkuma praegustel alustel.
Rahvuslikud koolid, mis saavad
rligltoetust, on ju ainult eesti ja
juutide algkoolidel.

Sellepärast tuleb meil ja eriti
meie lastevanemail kõrgelt hinna
ta seda erandlikku eelist, mida
oleme suutnud välja võidelda eesti
koolidele, tänu eesti koolide öpe-
tusläku ja kasvatusliku taseme tõt
tu ja tänu Eesti Komitee järele
jätmatult kangekaelsetele pingu
tustele eesti koolidele toetuste
taotlemisel.

Toetus kultuuritööks on muidugi
väga suure tähtsusega, eriti eesti
pagulasgTupile, kus pärast kol
mekümne aastast võõrsil olekut
eesti kultuuriharrastuste kande
pind paratamatult väheneb. In
tensiivse kultuuritöö jätkamine on
võimalik ainult riikliku toetuse
abil. Uurimiskomisjoni ettepanek
ulatusliku kultuurltoetuse andmi
seks vähemusrahvustele, on ka
eesti kultuuritöö püsimuse tõhu
saks tagatiseks.

Eestluse püsimine ning rahvus
lik, poliitiline ja kultuuriline ak
tiivsus on mõeldav ainult niikaua,
kui püsivad aktiivsed eesti organi
satsioonid, nii keskorganisatsioo
nid kui erial&lised organisatsioo
nid. Nende eksisteerimise ja tege
vuse jätkamiseks on hädavajalik
riiklik toetus. -

Organisatsioonidele toetuse
andmise kriteeriumide osas ei saa
aga Eesti Komitee täielikult ühi
neda uurimiskomisjoni seisukoh
tadega. Nõue, et organisatsioonil
peab olema 3.0CÖ liiget perma- -
nentse põhitõe tüse saamiseks, ei
ole meie arvates õige. Organisat
sioonide tähtsust ühiskonnas ei saa
mitte mõõta nende suuruse järgi,
vaid nende tegevuse sisu, ulatuse
ja kandepinna seisukohalt.

Eesti organisatsioonidest ei vas
ta praegu ükski sellele nõudele ja
selletõttu sunnib selle nõude püsi
majäämine, muudatuste tegaml-

AHTIPÅE (REE):
— Esindus oh oma töös ja taotlu

sis alati lähtunud eesti rahvusgrupi
kui terviku huvidest ja vajadusist.
Peaettepanek ei arvesta aga rah
vuslike vähemuste terviklusega,
vaid vaatleb neid ka riikliku abi
seisukohatdest kui "organisat
sioone”. Meie arvates on see ette
paneku suur puudus ja viga, mille
rakendamisel ikkagi võivad püsi
ma jääda teatud manipuleerirniste
võimalused teatud asutustele.

Meie ei saa aga eitada ettepane
ku põhitooni positiivsust, kuigi see
sunnib ESinduse tegevuse organi
satsioonilisele muutmisele. Ette

EPU KÜSIMUS:

SkiHeribidajatn uerlmiskonti-
üjoni lõpparuandes rõhutatakse
sisserändajate õigust omada Ka
masid eeliseid tööturul, sotsiaalseil
ning kodakondeuiiiikidt kui Ega
teine rootslane. Kuldas eestlaste
seisukohalt vastu võetakse alnsn-
rämlaja õigusi rahvapensioni
saamiseta), võimalikult kiiremini
omada rootsi kodakondsust ja
seega saada täielikku hääleõigust
ja valitavuse õigust, ning uurimis
komisjoni ettepanekul, slsserän-
dajatele komunnalses sektoris
moodustada abistamise funkt
sioone mis kuuluvad Invandrar

verket! ja uurimuses ettepandud
Invandrarrådeti juridiktsiooni?

AHTI PAE (KEE):

— Kodakondsuse, pensioni jt.
küsimused meid eestlasi palju
enam ei puuduta. Iseküsimus oh
koostöö arendamine kommuuni
dega, kuid see on ulatuslikum
prolbeem, mille üle ma hetkel ei
tahaks seisukohta võtta.

Uus organ, Invandrarrädet, mil
le 15 liiget nimetab valitsus In
vandrarverket! juurde, on väga
tähtis institutsioon. On päris selge,
et selle liikmeks saamise võimalus
on poliitiline samm. Kandidaatide
esitamine olevat aga võimalik ka
näiteks Esindusel. Kuidas need as
jad lahendamist leiavad, on praegu
raske ennustada. Spekuleerimised
sel teemai on varajased.

HEINRICH MARK (EK):

— Tervitada tuleb uurimiskomi
sjoni aruandes tehtud ettepanekut
kommunaalvallmistel hääleõiguse
andmiseks neile, kes ei ole veel
rootsi kodanikud. Vähemalt on
spetsiaalkomisjpn moodustatud
selle küsimuse lahendamiseks, et
leida interiimlahendust kodakond
suse kiirema saamise võimalustele
sisserändajate^. Kohalikul pinnal
kommuunides oleks tähtis ka sis
serändajate esindajate seisukohti
kuulata kohalike probleemide
kergendamiseks vöi lahendami
seks.

Samuti tuleb positiivselt hinnata
ettepanekut, et rahvapensioni
saaksid ka need välismaalased,
kes ei oma rootsi kodakondsust.
Sisserändajate ja vähemusrah
vaste liikmete õigusi laiendavad
ettepanekud tööturu, korteri ja
sotsiaalabi sektoris on loomulikult
positiivsed seisukohad uurimis
komisjoni lõpparuandes.

Nendel soodustustel ja õiguste
laiendamise ettepanekutel ei ole
aga erilist praktilist tähtsust eest
laste seisukohalt, kes on enamikus
juba rootsi kodanikud, kuld neid
soodustusi "tuleb positiivselt hinna
ta põhimõttelisest seisukohast.

TARMO SEPP

Tartu Toome
mägi ohus

Tallinna venekc e?se päevalehe
fcorrfcspokuteur TunuHt lealab
veteknja iOsionlaSe, cl Turii* Too*
nicmiie ajaloolisse d hooned jn eW-
luited on oma vanaduse tütiu mit
meti ohustatud olukorras.

Suuremad remonttööd on praegu
käimas Toomkiriku varemete
juures ja seda mitte ainult ülikooli
Raamatukogu osas, vaid kogu ki
riku varemete ulatuses, mis hak
kavad silmnähtavalt lagunema ja
varisema. Samuti on ohustatud
olukorras kaks Toomemäe silda —
Inglisild ja Kuradisild. Ühele neist
monteeritakse praegu metallist
kandeosa, kuna teine saab raudbe
toonist kandesambad-

Üheaegselt suuremate remom
töödega Toomemäel, teostatakse
kapitaalremont ka ka Tartu üli
kooli õppejõu K. Hau.ri majas, kus
ülemaailmse kuulsusega teadus
mees elas 1857—lifts. K. Baeri
maja asub Nikolai Burdenko (end.
Lai) tänaval. Remondi lõppedes
avatakse hoones K. Baeri muu
seum.
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Viimased päevad 30 a* eest (2):
”Minge randa ja päästke ennast9’
Kas põgeneda läände völ minna itta,

et ühineda eesti meestega, kes jätka
vad vastupanu vaenlasele — see oli
dilemmaks noorele abiteenistuslaste,
käesolevate mälestuslehtede autorile,
kes käesolevas teises artiklis jätkab
oma jutustust viimastest päevadest
Eestis 30 aasta eest.

Kaluri juurest tulles olin otsuses
kindel, ja kui olime kaladest
maitsga kõhutäie saanud, asusi-
megi marsile Ida suunas. Vahe
peal olid hakanud voorid igasuguse
söjamaterjaliga Kloogalt Paldiski
sadamasse valguma, mis oma
korda kiirustas me sammu. Läk
sime maantee ja raudtee vahelisi
metsaradu pidi tagasi Klooga poo
le. Sellel matkal elasime üle paar
vahejuhtumit, mis võibolla ala
teadlikult juhtisid mu samme juba
ülejärgmisel päeval.

Esiteks võtsime endi hulka ühe
nutuse lennuväe abiteenistuslase,
keda ta kambamehed (samuti
melsapidl ida poole minemas ) olid
nähtavasti kiusanud. Need teised
väga lähedale ei julgenud tulla,
loopisid ainult roppe sõnu oma en
dise kaaslase suunas. Pragasime
need poisid korralikult läbi ja and
sime õpetuseks, et just nüüd on
aeg, kus meil omavahel tuleb kok
ku hoida.

Teine vahejuhtum leidis aset ühe
suure talu juures. Oli juba õhtu,
päike loojumas. Mehed arvasid, et
ma võiksin tallu sisse minna ja pa
luda natuke süüa, sest kust me öö
tulekul veel midagi saame. Läk
singi. Talu suures köögis all hästi-
löhnav supipada tulel ja paja suu
rust hinnates võis . toidust jätkuda
paarile pulmarahvale. Aga pere
naine — nii aastate? kolmküm
mend — teatas, et me temalt til
kagi suppi ei saa. "Võtke sealt, kus
teile mundrid selga aeti”!

Küsisin siis, et kas tohin mõned
isiklikud kirjad pliidi all ära põle
tada. Ka see ei passinud, sest siis
tõuseb pliidi all nii kõva tuli, et su
pile tuleb aurutamp peale. Lõpuks
siiski nõustus, aga kontrollis ise
hoolega, et mis paberid need ikka
on, mida seal nii hoolega põleta
takse.

VÄIKEMEES
KORRALDAB SÖÖGI

Astusin pölluvahel tujutult metsa
poole, kui kuulsin põõsast vaikset
hüüdu. Tkka et. sõdurpoiss ja sö-

Kintlralinspektor Soodla rõhu
tas meestele, et rinnet enam ei
ole olemas, tuleb põgeneda.

durpoiss. Selgus, et tegemist oli
pisikese selliga, nii 10 aastat vana,
keda olin varem talu köögis näi
nud. Nüüd seletas ta vaikse õhina
ga, et oli kohe koju ema juurde
sauna lidunud ja rääkinud, et pe
renaine ei taha sõduritele süüa
anda. Emal olnud ka parajasti
supp valmis saanud ja ütelnud, et
eks meie siis anna.

Kandku me Ise see pada sealt
teispoolt sauna kraavipidi metsa,
nii et talust ei nähtaks, ja jätku me
tühi nõu põõsa alla, küllap ta ise
selle pärast koju veab. Leiba oli ka.
Küsis veel, et palju meid on ja et
kas toidust küllalt saab. Sai küll.
Oli oivaline sealihaga keedetud
värske aedvilja supp, mida vist
kõik viimast korda olime kodus
saanud. Ja mulle tull ema meelde.

Näe kus kurat, kirusid teised:
suur talu, aga süüa ei anna, kuld
saunanaise süda tuksus küll ko
dumaa poegadele.

Öö hakka3 päriselt kätte tulema,
kui Klooga lähistele soisele hei
namaale jõudsime. Ent midagi
võõrast hõljus õhus, mingi ving,
nagu oleks kusagil kõvasti liha
praetud. Raudtee ääres kohtasime
leegionäri, kes kujuneski meie
esimeseks informaatoriks pärast
kapten P. kõnet Paldiskis. Kõige
pealt seletas ta meile, et Tallinnast
oli Kloogale tulnud üks saksa SD-
rühm, kes tapnud maha kõik juu-
dilaagrl vangid.

Seda tehtud nende elamutes. Siis
hakatud raudteevahi maja juures
laipu põletama, aga kaugele nad
polevat sellega jõudnud, kuna
mingi eesti leegionäride rühm oli
nad minema kihutanud,

Teiseks olevat leitnant Valter
Ahlemannilt rügemendi üle võt
nud, visanud oma ohvitserlvöö
sakslase jalge ette ja teatanud, et
nüüdsest peale on tema Eesti Va
bariigi armee ohvitser. Ahlemann
lasknud seepeale kogu oma saks
lastest staabiga Kloogalt jalga ja
rutanud Paldiski poole. Enne seda
oli aga enamus rügemendi koos
seisust rajanud metsalaagri mere
pool raudteed.

Need kõik olid põrutavad uudi
sed. Marssisime näidatud suunas
metsalaagrisse, kus mind juhatati
sidepoisto telkide juurde. Suureks
heameeleks kuulsin, et staabi-
kaaslased Dick, Sten ja Heino olid
samuti seal, s.t. oli nende telk, poi
sid ise aga kadunud. Heitsin koos
abiteenistuslasega nende telki
magama. Teised marslkaaslased
jäid veel magamiskohti otsima..

Lennuväe abiteenistuslane. Saa
remaa poiss, küsis, et kas tema
peab nüüd ära minema. Ei ta pi-_
danud. Ütlesin ainult sõpradele
nagu vabanduseks, et poisi nimi on
ka Ilmar, mida loomulikult peeti
kaaluvaks põhjuseks poiss! oma
hoole alla võtta. Heino oli kõige
kuraasikana: ta lubas kodumaad
kaitsta viimse veretilgam, eriti
selletõttu, et ta oli värskelt rannas
armunud kellessegi, kelle nimi oli

Virve. -
21. septembri hommik oli jälle

Uus ja päikesepaisteline. Juba
kraavi ääres pestes arutati oma
vahe) tegevusplaane. Minu kaas
lased Paldiskist otsustasid otseko
he Kella peale marssida. Kutsusid
kaasa ja ei unustanud Vändra
metsi, kuid mõistsid, kui selgita
sime, et tahame leitnant Valteri
üles otsida. Palusin ainult, et nad
abiteenistuslase kaasa võtaksid ja
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Üks viimaseid „Postimehe" numbreid.

ta kuidagi Haapsalu pnoie teele
sokutaksid. Niiviisi jäimegi juma
laga.

PITKA-MEESTE JUURES

Kuulduste kollaselt oli Valter
õppelaagris koos paari noorema
leegioni ja endise Soome armee
ohvitseriga loonud imes kasarmus
Pilka üksuse staabi ja võtvat nuilu
kogu aeg mehi arvele. Koristasime
telgi kokku ja astusime õppelaagri
poole. Kuid just raudteeteammile
jõudes avati meile seljatagant
metsast püssituli. Viskasime aut
omaatselt üle rööbaste tammi ta
ha. Kuulid lendasid kõrgelt üle,
Võibolla tegi keegi nalja völ taheti
muul põhjusel hirmutada, kes seda
teab.

SOODLA INFORMEERIB 
Endise sidekompanii kõrval

asuski Valteri staap, kus meid kui
sidemehi rõõmuga vastu võeti.
Esimese tööülesandena vedasime
mõned telefoniliinid, samal ajal
saadeti välja patrull Paldiski
maantee äärde, et see Kõik lääne
poole lippavad saksalsed desar-
meeriks ja muu söjatähtaa mater
jali konflskeeriks. Meeleolu oli op
timistlik ja rõõmus. Keskpäev#
sõitis leitnant Valter Tallinna, et
rinde kohta teateid tuua Ja Pitkalt
tegevuskiisku saada Meie teised
olime aga tegevuseta, maitsesime
seda, mida rikkalik toidukamber
pakkus ja siin-seal nii näha ringi
käimas ka pudeleid.

Leidus aga ka sääraseid, kes

püüdsid soomust teha või ultasid
sihitult laagrlteel. Märkmikus lei
dub kirjeldus grenaderist, kes
astus mööda tolmust teed, hobune
ohelikkupldi järel lonkimas. Sõitis
aga samas temast mööda mingi
kraamikoorem, vankri tagalaua
juures köie vahel kitarr. Grenader
laskis kitarri nähes hobuse iahti,
tõmbas pilli sülle, ja astus siis seda
plönnides ja mingit laulu ümisedes
eaasi.

Hobune kadus rohtu otsides
mändide vahele ja küllap ta lõpuks
Klooga järve äärde jõudis.

Valter aga viibis tagasitulekuga.
Tema asemel sõitis laagrisse pikk
autokolonn. Tulijaks oli kindralin-
spektor Soodla koos paari eesti sõ
javäevormis ja terve hulga SS-oh-
vitseridega. Kolonn peatas mel-'
ajutise staabi ees, kindralinspektor
astus rahulikult autost uudistavate
meeste keskele ja hakkas aru
■andma. Sellest selgus, et rinnet
enam ei eksisteeri, et toimub ainult
elastne tagnnemisltikumlne ja ük
sikule tökkerühmade võitlus nõu
kogude tankidega. Arvestuste ko
haselt jõuavad venelased Tallinna
kui mitte juba öösel, siis homme
kindlasti.

— Aga Pitka? — küsiti.

Saime teada, et ka tema ettevõte
on täiesti liiva jooksnud. Ainus,
mida kindralinspektor meil teha
soovitas oli, et roe läheksime Pal
diski ja sea! laevale, kui seal veel
mõni laev alles on. Kui laevu ei oie,
siis katsugu me. saartele pääseda
või rannikut mööda Riiga, sest
seda ruumi hoitavat nii kaua kuni

kõik üksused on Eestist välja tõm
bunud.

Jutt meestele ei meeldinud- Tuli
üks endine idapataljoni mees ja
näitas tühja silmakoobast, teine
koputas jalaproteesile, et milleks
me ohverdasime need, et milleks

'üldse jäid paljud sõbrad magama
Ukrainasse, Volhovi sohu, Neveli
ja Narva alla völ mujale?

See kõik on väga traagiline, ar
vas ka kindralinspektor. Kuid mis
meil valida on? Kui jääte partisa
nivõitlust pidama, et tea keegi,
mida teevad punased talurahvaga
ja kui kaua omad inimesed saavad
võitlejaid toidu ja riietega varas
tada. Samuti ei julgenud kõneleja
anda mingeid lootusi varustuse
saamiseks lennuteel Saksamaalt.
(JÄRGNEB)
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W. Krilppelman:
Vaatamata probleemidele
areneb eesti ettevõtlus
EEÜR saab uued ruumid

Eesti Ettevõtjate Ühing KnotsK on oma khibiöhtutega ühti Eest! Päevalehe veergudel tähelepanu
äratanud. Eelmise tegevusaasta jooksul on peetud rida väga huvitavaid referaate väga huvitavate
isikute poolt. Tuntud televisoon! toimetaja Ivo Grenz pidas kevadel sisuka ettekande televisooni-töö
argipäevast, ning vastas ka energilise publiku lugematutele küsimustele. Ettekannete sarjas on käsi
tatud ka aktuaalseid päevaprobleeroe. Ö Itk riisiga seoses peeti rida referaate, kus kutsuti asjatundjaid
öli ja energia alalt ning majandust£3dlasl, et saata eesti ettevõtjaid järjekindlalt Informeerida näiteks
muutuvast toorainete saadavuse oiitltorrast ning neist majanduslikest muudatusist mida ölikrils kaasa
toi nii oma ettevõtte kui rahvamajanduse seisukohalt. Klubiöhtu tel on eesti ettevõtjad ka. arutanud
ühiseid ettevõtetega, seoses olevaid probleeme, ning seega- mitmel laudkonna vestlusel koostöös selgi
tanud ning lahendanud ühiseid muresid.

Eesti Päevaleht usutles Eesti
gevushooaja eel.

Möödunud tegevusaasta osutus
Eesti Ettevõtjate Ühingule era
korraliselt tegevusrikkaks. Aren
dati hästi omavahelisi kontakte
ühiste klubiöhtute, väljasõitude ja
vastastikuste ettevõtete külasta-
mistega. Üritused meelitasid roh
kesti osavõtjaid, ning liikmete arv
kasvas, olles lähenemas sajale.

Energiakriis tekitab ettevõtjate
le teatavasti palju muresid. Milline
on eraettevõtjate olukord täna?

Olukord muutub paratamatult
iga päevaga keerulisemaks ja
raskemaks, mitte ainult eie eesti
ettevõtjatele. Raskendatud ja osa
liselt normeeritud toormaterjalide
saadavus, mis on üks energiakriisi
otsene tulemus, ning napi saada-
vuse tagajärjel kaubandusturul
tipp-körged hinnad, mis näitavad
tendentsi veelgi tõusta, tekitavad
ettevõtjatele aplju muresid.

õlist valmistatud toormaterjalid
on hetkel iOMOO protsenti kallimad
kui enne araabia maade öllblo-
kaadi. Et plastika ja sünteettooted
on tugevasti tõusnud, on kindlasti
iga tarbija kogenud.

öllkriis raskendas kõvasti
eraettevõtlust, mitte ainult otseselt
toormaterjalide kaudu, vald ka
kaudselt üldise hindade tõusuga ka
teistel aladel ja teistes sektorites.
Kui kubad lähevad kallimaks, siis
tahab tööline ka palka juurde.
Ametühingud nõuavad inflatsiooni
põhjusel aina tihedamaid plakade
kõrgendus!, mis teeb võimatuks
ökonoomilise planeerimise.

Ettevõttes on palkade kulu üks
suuremaid. Samas laob riik ja
maksustamiseamet aina rohkem
kohustusi ettevõtjaile kaela. Ra
skused töövõtjatega suurenevad
seal samas, kuna töö vahekordade
selgitamiseks loodud rida uusi
seadusi, mis veel rohkem kut va
rem piiravad ettevõtja kaasarää
kimise õigust tööandja- töövõtja
vahekordades. Asja ei paranda

Kuulutuste
ajaleht j
Tallinnas
:--ivjeSska,ji! Estonia teatan, et

nüüdsest .><■;! ic ilmub Tallinnas uus
ajaleht "Kckhuur;”. Kee Tallinna
ohtulehe ja selle venekeelse väl
jaande Vetshernii Tallinn lisaleht,
Ilmudes neli korda kuus.

Märgitakse, et uuest ajalehest on
palju kasu ja seda on kaua oodatud
ning lisatakse juurde, et leht on
kahes keeles, s.t. eesti ja vene kee
les.

Eehle on võimalik tellida ka väl
jaspool Tallinna, kusjuures rek-
laamileht tutvustab müügilolevaid
ja müügile tulevaid kaupu. Mitte
ainult kuulutuste näol, vaid ka rek-
laamiartiklitega, mis on illustree
ritud.

Eestikeelsed Tallinna ajalehed
pole teadaolevalt veel uue rek
laamiajalehe kohta midagi kirju
tanud.

Ühing Kaotsis sekretäri

Woldemar Krüppelman

praegune ökonoomiline kliima mis
teeb raskeks ettevõtet müüa või üle
anda.

Kuidas näete Ettevõtjate Ühingu
tegevust eeloleval hooajal?

Eesti Ettevõtjate Ühingu üheks
ülesandeks on tihedat kontakti luua
oma liikmeskonnaga ning igati
õhutada omavahelist läbikäimist,
mil võimalik aurtada ühiseid prob
leeme ja võimalust mööda ükstei
sele abiks olla. Möödunud aastal
alustasime klubiöhtutega kord
kuus Stockholmi Eesti Majas. Pi
dasime referaate ning arutasime
ühiseid päevaprobleeme.
. Osavõtt oli elav ja õhkkond ven

nalik, kuna seisime kõik raskete
probleemide ees. Ettekannetega
tahtsime valgustada ja informee
rida eesti ettevõtjaid survellsest
olukorrast, ning • võimalikult tihti
koos aru pidada, kuidas problee
midest üle saada. Korraldasime ka
väljasöitusid ning ekskursioone
eesti ettevõtetesse, et üksteiselt
õppida ja vabamas vormis selt
skondlikult läbi käia.

Eelseisval tegevusaastal jätku
vad klubiöhtud Eesti Majas. Oleme
end varustanud mitme huvitava
teemaga. Juba kolmapäeval is.
septembril kell 19.00 toimub esi
mene klubiöhtu koos ettekandega.
Ahsell & Ågren koncemi üks VD
Jüri Viival räägib teemal: ”Kuidas
siinseid eestlaste vanema gene
ratsiooni poolt asutatud ettevõtteid
käigus hoida ning edasi viia”.

Esmaspäeval 14. oktoobril toi
mub teine klubiöhtu Eesti Majas
kell 19.00, kus Svenska Handels
banken! direktor Rudolf Jalakas
peab ettekande teema]: ”Kon
junktuur tänapäeval ja lähemas
tulevikus”.

Kolmas klubiöhtu leiab aset
Eesti Majas reedel S. novembril
kell 19.00 ja selle raamistik on veidi
pidulikum, koos daamide ja küla
listega. Kavas on ühine, õhtusöök,
ettekanded ja tants.

Ettekannete osas on kavatsus
korraldada klubiöhtu kus tuleks
käsitamisele kinnisvarade muret
semine ja nende tasuvus Rootsis.

EHekandeöhtud ja muud üritu
sed ei ole kuidagi kinnised olemi-
sed. Sinna on iga kaasmaalane te
retulnud kes asjast huvitatud!

Woldemar Krüppelman! uue te

Nagu varemgi, kavatseme sel
hooajal korraldada õppe- ja tut-
vumiskülastusi eelkõige eesti et
tevõtetesse. Ajaliselt ei ole need
veel kindalks määratud, kuid kü
lastusi on lubanud vastu võtta AB
Siffer Service, omanik dir. Rein
Puusepp, Orsas Kandre AB, oma
nikud dir. Kandre ja poeg, uutesse
ruumidesse koliv Stockholms

Plastindustri AB, omanik dir. Ed
gar Pank ja pojad, ning Sveriges
Radio, kus vastu võtab ühingu lii
ge, toimetaja Ivo ürenz.

Kuldas on eesti ettevõtluse ning
Eesti Ettevõtjate Ühingu tuleviku
väljavaated?

Ühingu rõõmuks on, et eesti
noored kes üles kasvanud ja oma
hariduse saanud Rootsis, asutanud
uusi ettevõtteid völ suktsessiooni
korras üle võtnud oma isade ette
võtteid. Meil on näha järelkasvu.
Ettevõtjate Ühingu liikmeskonnas
esineb praegu mitmeid noori eesti
ettevõtjaid, kuld meie ei ole suut
nud veel kõiki noori oma juurde
koondada.

Võibolla muutub olukord sood
samaks, kui saame endale mood
sad ja alalised klubi ruumid, kuhu
iga liige igal ajal teretulnud. Meil
on lootust, et uued ruumid valmi
vad enne aastavahetust. Uus olu
kord võimaldab meile siis paremat
kontakti hoida liikmeskonnaga, ka
väljaspool pealinna, kuna meil siis
oma aadress ja kindel kogunemis
koht.

Kui mel! oma tuba ja oma luba,
saame võibolla läbi viia mõtte mis
juhatuses kaua mõlkunud. Noori
ettevõtjaid aküveeriks kindlasti
nn. ”noorte ettevõtjate sektsioon”
mis töötaks iseseisvalt teise tege
vuse kõrval. Sektsioon tegeleks
tööga mis eriti noorematele ette
võtjatele huvitav või õpetlik.

Seal vöiks toimuda komplektee-.
rivaid ettekandeid aktuaalsetel
teemadel, külaskäike eriti huvita
vatesse ettevõtetesse völ üldse
tutvumine moodsamate aladega,
mis meie liikmeskonna raamidest
ja tegevusest veel väljas. Kui meie
end uuendame, loodame oma ri
dadesse liita ka neid noori ettevõt
jaid kes veel organiseerimata.

Uued ruumid tõstavad kahtle
mata elevust ühingu tegevuses ja
kergendavad kindlasti omavahe
list kontakti hoidmist. Peakooso
lekul vastu võetud otsus, koostada
ja väijaanda eesti ettevõtjate
matrikel, on kindlasti teine moodus
omavahelist kontakti arendada ja
säilitada.

Eesti Ettevõtjate Ühing on elu
jõuline organisatsioon hääde tule
vikuväljavaadetega. Eesti ette
võtlus areneb jonnakalt vaatamata
rasketele päeva-päeva-pruhlee-
midele. Ütleme seepärast kõikidele
vanadele ja uutele liikmetele tere
tulemast eelseisvale tegevushooa-
jale!

« TARMO SEPP

Mart Männik, Washingtoni osa
riigi ülikooli arstiteaduskonna
professor ja dr. med. viibis Ing
lismaal Brightonis immunoloogla
konverentsi! koos abikaasa Sirje
ga. Nende kodu asub Seattles.

Mady Vainu tööl on meeldivad tulemused, konstateerib arvustaja
( EPL-foto hepper )

Mady Vainu debüüt
mosaiikmaalidega

On teada, et juba vanad sumerid
ca 3500 a. e.Kr. on kasutanud mo-
saiiktehnlkat. Ka egiptuse, rooma
ja kreeka monumentaalmaalln-
guis on see tähtsal kohal (põrandad
ja seinad Pornpeis jm.) samuti büt-
santsi kunstipärandis (Istanbulis,
Ravennas jm.) kui ka muhameed
laste kunstis. Gootika tõrjus aga
mosaüktehnika kõrvale ning selle
varjusurmast ärkamine toimus al
les 19-ndal sajandil.

Rootsis kasutatakse mosaiiki
kõige viimasel ajal peamiselt mo-
numentaalmaalls veel enam popu
laarse emailtehnika kõrval. Eesti
kunstis vastavaid näiteid ei meenu,
vähemalt mitte väljaspool prae
gust Eestit.

Mady Vainu on rakendanud mo-
saiiktehnika mitmes suuruses sei-
naplaatide teenitusse. Tundub, et
suurepinnalisem dekoratiivne ku
jundus on sobivaim nll kunstnikule
kui kunstiliigile. Näit. ”Päevalill'',
mille maitsekas paigutus ja süm
paatsed matid toonid on kauge!
selle armastatud motiivi tavalisest
magususest.

”Rotatsiooni'' värvid on külmalt
"tehnilised” nagu teema nõuab ja

silmad ”keerlevad” kaasa.
"Pingviin" annab kena koomilise
nüansiga edasi selle linnu kohma
kal. lihtsust. On ka Idüllilisi pisipilte
hagu ’ 'Regatta" jt.

Mady Vainu mosaiikplaadid on
tehtud väga puhtalt ja täpselt nagu
tehnika nõuab, ülekaalus on jahe
dad rahulikud toonid.

Tundub, et ’'tipplmis''-materjali
vabrlkupärane korrapärasus teeb
mosaiikpildid pisut igavamaks ja
piirab nüansse enam kui harrasta
ja intentsioon tahaks. Muidugi ei
ole aga üldse kerge "võistelda”
kunstiharus, kus eelkäijaks on suu
red ajaloolised koolid, kes ei ole
kaasa teinud teiste kunstiharude
(maal, skulptuur) traditsioonilist
samm-Bammulist "evolutsiooni"
kaasaegse esitusviisi suunas.

Sama raskus, mis batikiharras-
tajailgi, sest batik tuli Euroopasse
alles 20-ndal sajandil Ja mosaiik-
maali areng oli katkenud gootikast
19-nda sajandini.

Mady V ainu pildid või plaadid on
kahtlemata sobivad ^kasutada tah
velmaali funktsioonis, s.t. väik

sema seinakaunistusena. Võibolla
aga siiski vöiks kõne alla tulla ka
tarbekunstiline rakendamine näit.
lille- völ sohvalauana või midagi
muud taolist. Tarbekunst ei ole
midagi pejoratiivset, vaid see käib
"päriskunstiga” sageli üsna käsi
käes.

Seda võime kogeda kas või näit.
maailmakuulsate soomlaste puhul,
kes muu "tähtsama" kõrval de-
slgnavad küll toole ja vaase (Alvar
Aalto), küll soome pusse, nuge-
kahvleid ja klaase (Tapio Wirkka-
la).

Mady Vainu on teinud hulga head
tööd kohati väga meeldivate tule
mustega. Kuidas see vabaaja-har-
rastus edasi areneb, seda näitab
tulevik.

Näitus Väüs-Eesti galeriis jääb
avatuks 29. septembrini ja ootab
külastajaid.

EEVI END

Turistile
pakuti koht
NEW YORK (VES) - Endine

üliõpilaskonna ja noorteosakonna
tegelane New Yorgis, majandus
teadlane mag. Rein Euning, kes
koos abikaasa Annegu jõudis pi
kemal matka! olles Austraaliasse,
jäi sinna peatuma, võites vastu
Melbournes koha "Gadsen Uo-s”,
niUiine firma, omal alal on läbi
käigult teine Austraalias, olles
koimtõös USA-s American Can Co-
ga, kus R. Euning töötas.

Teda on lühikese ajaga.seal'edu
tatud.-Praegu on ta kompaniis va
stutaval kohal osakonna juhtajana
üle maalise müügi koordinatsiooni
ja selle administratsiooni alal.

Euningu praegune töökoht viib
teda kompanii ülesandel igasse
Austraalia ossa ja keskusse, andes
häid võimalusi sealse maa Ja rahva
tundmaõppimiseks. Tema abikaa
sa Anne Euning, kes lõpetas To
rontos ülikooli õpetajate kutsega ja
töötas seal õpetajana, on ka Aust
raalias kogu sealviibimise aja ol
nud õpetajaks.
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Ootamatult lahkus meist ar

mas abikaasa ja hea isa

Aleksander .
Lõugas

Sünd. 24/11902 Mustjalas,
Saaremaal

Surn. 11/91874 Norrköpingis

Sügavas leinas

MELANIA '
DANIEL

Matmine laupäeval, 21. sept.
1974 kl. 12.15 Norrköping!

krematooriumis. Kadunu
soovil võib pärgade asemel
kasutada postgiro 49 81 70,
Estniska Ortodoxa Kyrkans
Kulturfond ehk postgiro
11 99 29, Estniska Scout

hemmet ”Metsakodu”

t
Kallist õemeest

Aleksander
Löugas’t

mälestavad leinas

VLADIMIR
Rootsis
MARIA
Eestis

ALEXANDER
perekonnaga Kanadas

Ootamatult lahkunud sugulast
ja sõpra

Aleksander
Löugas’t.

mälestavad kurbuses

JOHANN
EHA ja SEVED

JOHANNA ja ADOLF

t
Aleksander

Lõugas

Mälestab leinas

NORRKÖPINOI EESTI
PENSIONÄRIDE ÜHING

f
Ootamatult lahkunud head

sõpra

Aleksander -
Löugas’t

mälestavad kurbuses

AUGUST MEERITS
abikaasaga

KARL MEERITS
MIKK TRUUMEES

perekonnaga

t
Ootamatult manalasse vari
senud kallist õde ja unusta

matut tädi

Anette Mägi’t
N-na Hunsmaim

Sünd. 4/91915 Pammanal
Surn. 16/71974 Anglas

leinavad kurbuses

JUULI
SUSANNA PEREGA

EVALD PEREGA '

Puhka rahus kodukaimistu
mullas!

t
Kodumaa! surma läbi lahku

nud kallist õde

Linda Madar’it

mälestavad

ÖED PEREKONDADEGA
ja

VEND ABIKAASAGA
Rootsis

Meie sügavaim tänu, kõigile,
kes meie armsa

Aleksander Lipu
matusetalitusest osa võtsid,

tema viimset puhkepaika
pärgade ja lilledega kaunis
tasid ning meile meie leinas

kaastunnet avaldasid.

LAPSED, LAPSELAPSED
I.APSELAPSELAPSED

H11.DA

SM reporter
Algus lk l ,
sioonitoetus ei oie aga teata
vasti üldse seotud ajalehe polii
tilise seisukohavõtuga, kriipsu
tas ta alla.

Paljud rootsi ajalehed on
i samal seisukohal kui Eesti

Päevaleht välispoliitiliselt.
Marianne Söderberg, kuul

des, et EPL lugejaskonnas on
rohkesti vanemaid eestlasi,
ruttas küsima, kas ajalehel on
mingit tulevikku. Reinans ar
vas, et kuni üheksakümnendate
aastateni jätkub kindlasti luge
jaid, võibolla siis võib tekkida
vajadus täiendada Informat
siooni ka rootsi osaga, et ema
keele kaotanud eestlased saak
sid neid huvitavat eesti infor
matsiooni. Alur Reinans juhtis
tähelepanu, et eesti rahvus,
grupi suurusega võrreldes on
EPL osas tegemist väga tiheda
lugemishuviga.

Lõpuks intervjueeriti Press-
utredningi sekretäri Stig Gar-
deniust ja Marianne Söderberg
küsis, kas Pressutredningen
mingil viisil peab arvestama
Invandrarutredningi seisukoh
tadega Eesti Päevalehe ja
Ruotsin Suomalaise osas, mil
listest esimesele kolm korda
Presstödsnämndis on eitavait
vastatud ja neljas esildis on al
les otsustamata.

EPL ilmajäämine on kahel
korral tekitanud tugevat kaja
ka riigipäeval. Gardenius ka
sutas vastuses Prcsstöds-

nämndcni formulatsiooni, et
keeldumine ei ole põhjustatud
keelest, vald rohkem ”andra-
tidningu” iseloomu puudumi
sest (Pressutredningen koosneb
enamuses Presstödsnämndcni
liikmetest).

Kuna Pressutredningen ei ole
veel asja arutanud ja ettepa-

!' nokud esitatakse alies aasta

Kui esineb
surmajuhtum

Konsulteerige, suurima usal
dusega matusebürood

Thure Söderqulst
Begravnings &

Eidbegängelseby rå
Mariatorget 1

116 48 Stockholm
Tel. 44 8907,44 80 98

Eriala:
Eestikombelised
matuse talitused

Ööpäevane valvekord

t
Unustamata armas

Eleonora Johanna
Hoon urm

N-na Kivi
Sünd. 27/3 1893 Tartus
Surn. 9/91974 Tartus

Leinavad

LAPSED
LASTELAPSE»

OMAKSED

Muru kasvab mulla peale!

pärast, siis ei saa vastata suh
tumise osas. Küll on teada, et
selliseid ajalehti arutatakse
grupina ja mitte üksikult üldise
pressipoliitika raames.

Reporter küsis, kuivörra
Gardenius ise teab nende leh
tede sisust, siis vastas see, et
"oleme eesti lehe osas saanud
informatsiooni’’. Ta ütles veel,
et kõigil uurimiskomisjonidel
nendes küsimustes on omava
heline kontakt.

Tema päästis
Algus lk. 1
mõista vajalik kapitali suuren
damine ümberehituste teosta
miseks ja korraldamiseks. Meie
loodame ka oma inimeste abile
tegelike tööde läbiviimisel nii,
nagu see teostunud nii Stock
holmi kui Göteborgi Eesti Ma
jade oman damis tel.

Põlised vanad kiviehitused on
tugevad, kuid nõuavad tööd ja
hoolt, et noid moderniseerida ja
ajakohastada tänapäeva nõue
tele. Aga nüüd on viimaks meil
olemas oma ostetud kinnisvara
Eesti Majaks.

Tulge' nüüd juurde ja aidake
jatkata nii ehitustööde kui ka
ainelise panusega, omandades
selleks kas uusi või täiendavaid
EM aktsiaid!

Hiljem oli meil jutuajamine
kommunivaütsuse esimehe
Gösta Lindebergiga, kelle
poolt-hääl sai otsustavaks
kommuunivaiitsuse koosolekul
Kesti Majale kinnisvara oslu-
küsimuse hääletamisel. Teata
vasti olid sotsiaaldemokraadid
sellele vastu ja samuti ei pool
danud seda, folkpartiet. Vii
mase esindaja Sverker Oreds-
son jättis hääletamise! oma
hääle andmata. Reservatsioo
nideta olid poul! centern, keda
esinda.b kommuunivaiitsuse
esimees Gösta Lindcberg ja
moderaadid, keda esindab
kommuuninöunik Lennart Ry-
de. Kommuuni valitsusse kuu
iub kokku 13 liiget.

Esimees Llndeberg avaldas
rõõmu selle üie, et nüüd avaneb
eestlastel võimalus oma kul
tuuriliseks tegevuseks omas
Eesti Majas ja ta päris lähe
mat, informatsiooni millega
seal tegeletakse.

Kuna ostetav Eesti Maja on
Lundi ajalooline esimese tütar
lastekooli asukoht, siis sobib ,
Eesti Maja tegevus kokku kooli ]
rui kuStiuriasutuse varema te
gevusega. jutuajamise lõpul
soovis kommuunivaiitsuse j
esimees Lindebcrg onne ja edu ,
eestlastele oma Eesti Maja |
ümberehitamiseks ja selles
oma rahvuskultuurilise tege
vuse viljelemiseks.

OSVALD V1IRSOO

Leedulaste
amnestia
tühistatud
ANKARA (VES) — Türgi on tü

histanud leedu isale ja pojale Bra-
zinskasele hiljuti antud amnestia.
Nad kaaperdasid põgenemisel N.
Liidust reisilennuki, kusjuures
stjuardess tulevahetuses sai sur
ma.

Venelased on nüüd uuesti pöör
dunud kriminaalkaebusega Türgi
kohluministeeriumi poole, mille
tulemuseks oligi amenstia tühis
tamine.

Vahepeal vabaks antud leedulasi
aga ei vangistatud uuesti, neil on
vaid reislkeeld, olles kohustatud
end iga päev politseis näitama.
Protsess algab 27. septembril.

E. Meier
60-aastane
Malmös tähistab 2h skp. Insener

Egon Meier oma 00.a. sünnipäeva.
Töötab praegu toiduainete keemi
kuna Kävlinges Seani teenistuses.

Egon Meier sündis Tallinnas r
kondiitritööstuse omaniku pojana, i
Lõpetanud Tallinna poeglaste I
reaalgümnaasiumi jatkas ta eriala
õppimist Saksamaal, Aacheni teh
nikaülikoolis tekstiilkeemia alal.
Töötas kodumaal Keila ja Kilgase
tekstiiltööstustes Tallinnas tek-
stiilkeemikuna.

Põgenikuna jõudis Saksamaalt
Belgia kaudu Rootsi, kus sai ra
kenduse oma erialal Malmös Mya,
Kürzeli, Marieholmi ja Smithi tek
stiiltööstustes. Konjunktuuri hal
venemisel tekstiiltööstuses astus
juubilar Seani teenistusse toitaine
te keemikuna Lihauurimuse Insti
tuudi loomisel ja üleviimisel Käv-
lingesse. Siin töötab ta bakterio
loogina eriülesandega vastutada
tapamajade hügineei eest.

Juubilar on abielus alates 1940
Gerda Kukega. Nende tütar Kristi
töötab keemikuna Ferrosani ra
vimitehase uurimiseosakonnas
Malmös. Oma meeldiva iseloomu
ja südamliku suhtumisega kaasi
nimestesse on juubilaril palju sõp
ru, kes soovivad talle, jätkuvat edu
ametalal ning õnnitlevad teda ta
tähtpäeval. (EPL/OV).

Kui lastest
on puudus

i Samal ajal kui Rootsis vasa-
! käärmuslased visalt võitlevad
j abordivabaduse eest, mis hiljuti kaI saavutati, on kommunistlikud
j maad mures laste puuduse pärast.
j

| ”Omada lapsi on lõbu ja tõelik
marksism”. Selliselt on lugeda
loosungid Ida-Saksamaal, kus
kommunistlikud juhid on mures
sündide arvu kiire languse pärast.

I Viimasel kaheteistkümnel aastal
j on sündide arv Ida-Saksamaal
j nagu ka teistes Euroopa maades
j langenud pidevalt. Aga nüüd see on
i muutunud akuutseks küsimuseks
j ja kui see ikka jätkub DDR-is, siis
j ollakse hirmus, et riik läheb alla-
1 mäge ja pika-ajalised roajandus-
j Ukud kavad on ohustatud.
| Ida-Saksamaal on abordid luba-
j tud esimesel 12 raseduse nädalal.

Puudumisel töölt abordi tõttu naine
| saab nõuda 90 protsenti oma pal-
| gast haiguse-tasuna. Raseduse-

vastased vahendid on kõikidele
naistele vabad.

Eesti sõber
suri Genfis
Genfis suri 20. augustil endine

ajakirjanik Walter (Vladislav)
Besterman, sündinud 1903 Poolas.
Kadunu töötas enne sõda ajakirja
nikuna Warssavis, olles ka UP
Poola korrespondendiks. Ta kuulus
Poola-Eosti Ühingusse ja omas
tuttavaid ka eesti ajakirjanike pe
res.

II maailmasõja eelõhtul töötas ta
USA-sse siirdununa Poola saat
konnas Washingtonis. Sealt läks ta
Kongressi Esindajatekoja teeni
stusse, töötades immigratsiooni
komitee juures chefi elakina, hil
jem oiies juriidilises komitees leia- (
iativ assistent (1946-1970). Pärast
sõda käis ta Euroopas, tutvudes
Kongressi komitee ülesandel Sak
samaal DP iaagrilega, kohatesel
ajal ka oma varemaaegseid tutta
vaid ajakirjandusalall Eestis. Ta
oli suuresti kaastegev de sisse
rännu seaduste väljatöötamisel.

1971 läks ta Tolstoi Fondi juurde,
olles selle ülemere osakonna di
rektoriks.

Kadunu oli osa võtnud Poola va
badussõjast 1920. Hariduse sai ta
Varssarl, Vilniuse ja Pariisi Üli
koolides. Tema surmast töi teate
ka N.Y. Times.



Vaba eestlaskonna
iuforinatsionnilehl

Küprose taustalt
MMi sõjaväeline valitsus 1967 ap

rillid Kreekas võimu haaras, õi
gustas ta seda vajadusega ära
hoida võimalikku pahempoolset
riigpööret ja sellele tõenäolikult
järgnevat Kreeka lahkumist Pö-
hja-Atlandilüdu kaitseorgamsat-
sioonist Nato. Vähe üle seitsme
aasta hiljem vallandas seesama
sõjaväeline valitsus Küprose kriisi,
mis sai saatuslikuks talle enesele
ja tõstis ühtlasi päevakorda Kree
ka lahkumise Natost.

Nüüd osutus maapaost tagasi
tulnud konservatiivne peaminister
Konstantin Kram&nlis selleks, kes
tõmbab tagasi kreeka sõjajõud lii
du ühisest kaitseorganisatsioonist,
kuigi Kreeka poliitiliselt jääb edasi
Pöhja-Atlandiliidu liikmeks.

Karamanalise otsus langes ajal,
mii USA üldjoontes oli Küprose
kriisi suveperioodis seisnud Kree
ka la mässuliste kreekaküproslas-
te taga, Nõukogude Liit aga oli pi
gem toetatnud Türgit ja türgikü-
prosiasi. Augusti algul tegi N. liii
koguma katset takistada UNO Jul
geolekunõukogu otsust anda Lii
tunud Rahvaste peasekretärile

Waldheimile laiendatud volitusi
UNO rahuvägede korraldamiseks
Küproses.

Päev hiljem loobus aga N. Liit
oma vetost, kui resolutsioon vähe
muudetud sõnastuses uuesti hälle-
tamisele tuli. Uues resolutsioonis ei
mainitud enam Küprose kriisile
pühendatud Genfi konverentsi,
millest olid osa võtnud Suurbri

tannia, Kreeka ja Türgi kui küpro
se iseseisvuse garanteerijad.

Tegemist oli nähtavasti teatud
vastutulekuga N. Liidule, kes oli
konverentsist eemale jäetud. Uus
resolutsioon võeti vastu Julgeole
kunõukogu erakorralisel istungil
häiltega 12 poolt ja O vastu: N. Liit
koos Valge-Venega panid hälled
maha, Puna-Hiina ei võtnud aga
hälletamisest üldse osa.

Augusti kolmandal nädalal tegi
N. Liit suurema omapoolse välja
mängu ettepanekuga, et Küprose
kriisi lahendamiseks kutsutaks
kokku erikonverents, millest peale
Kreeka, Türgi ja Küprose võtaksid
osa UNO Julgeolekunõukogu 15
liikmesriiki. Ettepanekus rõhutati
eriti, et Julgeolekunõukogu viis

suuriiki kandvat ”erilist vastu
tust” Küprose küsimuses. Edasi
märgiti, et olevat kiiresti vaja võt
ta kasutamisele efektiivseid abi
nõusid, et ”kaitsta küprose vaba

riiki võõra vahelesegamise eest,
kindlustada välismaiste vägede
äraviimist ja anda küproslastele
võimalus ise lahendada oma prob
leeme”. Paljude asjatundlike vä
lisvaatlejate arvates peetakse N.
Liidu ettepanekut tühjaks propa-
gandanumbriks, kui mitte katseks
kaasa mängida oma huvides.

Kreeklased ja kreekaküprosla-
sed haarasidki kohe Nõukogude
ettepanekust kinni. See on muidugi
mõistetav, kuna jõuliselt nõrgemal
Krrekal on vaevalt võimalik loota
midagi head Genfi konverentsi
jätkamisel inglastega ja vöiduri-
kaste türklastega. Edasi on aru
saadav seegi, et Türgi pole sugugi
huvitatud Nõukogude ettepane
kust. Võidurõõmsad türklased
kinnitavad, et nende ülimaks ees
märgiks on Nato kagutiiva tugev
damine.

Ja see väljavaade aitab vähe
malt osaliseltki seletada, miks ve
nelased järsku loobusid Türgi toe
tamisest ning mängivad selle
asemel nüüd Kreekale tema hä- j
daolukorras. Sellega käib muidugi
kaasas riisiko, et Nõukogud kao
tavad võimaluse mõjutada Türgit
kui antud piirkonna tähtsaimat
maad koostööks Nõukogude Lii
duga, millest Kreml on kaua unis
tanud.

Ka USA lükkab tagasi Nõuko
gude ettepaneku suureks konve
rentsiks Küprose küsimuses.
Ameerika välisministeeriumi tea
daande kohaselt augusti lõpust
olevat Nõukogude ettepaneku
esialgne analüüs näidanud, et veel
ühe foorumi soetamine Küprose
küsimuses ei täida mingit ees
märki. Teadaanne on iseendast

kooskõlas Ühendriikide senise
hoiakuga, kus ameeriklased on
järjekindlalt ja hoolimata igasu-

Protestid
Londonist
LONDON (EH) - Eesli Vaba

riigi saatkond Londonis ühel ajal
läti ja leedu diplomaatiliste esin
dajatega pöördus Austraalia Higil
Comissioneri poole Londonis pro
testinoodiga 16. augustist, 1974,
mille sisu tema palus edasi anda
Austraalia valitsusele viimase
poolt N. Venele antud täieliku tun
nustuse kohta Balti riikide annek
teerimise puhul.

gustest köikumistest kandnud hoolt
selle eest, et Küpros püsiks USA ja
Nato huvosfäärides.

Järelikult ei völ USA ka olla hu
vitatud N. Liidu kaasatõmbamisest
ühel vöi teisel viisil Vahemere

idaosa probleemidesse. Nõustu
mine N. Liidu ettepanekuga an
naks venelastele tõenäolikult liigse
võimaluse Kreeka kaudu hakata
kinnitama kanda Vahemere stra
teegiliselt väga tähtsas piirkonnas.
Seepärast tuleb valvel olla, et
Nõukogude väljamäng Küprose
küsimuses ei vilks välja selleni,
mida Kreml nähtavasti loodab
Kreeka meelitamisega Türgi
asemel.

A.K.

Kättemaks
omaksetele
NEW YORK (VES) - Okupeeri

tud Lätist läände pääsenud B.
Bniverls, kellest eelmises VES oli
juttu, on vestluses Christian
Science Monitoriga märkinud, et
Vene okupatsioonivõimude põlu |
alla on temaga seoses üsaks ta
vendadele langenud ka ta õemees,
baptist jutlustaja Ayzputes, 90 miili
Riiast. Ta kutsutud kohalikku

KGB-sse, tal tuli lahkuda oma ko
gudusest ja temalt võeti veel jut
lustamise luba.

Vendade kohta on ta lehele mär
kinud, et ta kardab nende saatmist
Siberisse.

Bruveris jutustas, et lätlased
suhtuvad venelastesse üldiselt
halvakspanevalt. Koolilapsed kir
jutavad näiteks seintele venevas-
taseid lauseid. Tema kooliskäimise
aja! on vihastamise korral venelasi
nimetatud okupantideks, millele
need vastanud vastusöimuga —
"fashistid”.

Läti laulupidude 100 a. juubeli
laulupeol kuulatud läti laule vai
kuses ja austusega. Kui tulid vene
viisid, muutunud rahvas närvili
seks, krääksutatud toole ja aval
datud muudel taolistel võtetel pro
testi.

Bruveris kinnitab lehele, et kui
jätkub valitsemise liberallseeru-
mine, kukub seal rezhiim Ise si
semiselt kokku.
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Palme kujutab ette
USA presidenti
põlvitamas Hanois
LONDON (EVL) - Inglise aja

leht "Guardian" on intervjueeri
nud Rootsi peaministrit Oäof faä-
rnet, kes intervjueerijale Ter;y
Colemanile on tõmmanud paral
leele Willy Braii.it! Kanossas-käl-
guga Warssavis, kus ta sümbool
selt põlvitas natslohvrite mäle
stusmärgi ees ja OSA presidendi
võimaliku tulevase külaskäiguga
kommunistliku Põhja-Vietnami
pommitatud pealinnas Hännisse,
kus siis peaministri arvates volks
ette kujutada, et president Hanoi
turul sümboolselt põlvitab.

tegevust kiirendada -- protsess on
seda humaansem. mida varem see
toimub. Küsimusele, kas Rootsi
oleks va.rr.ls abistama ka Föhja-
Itri IP.A-iüka-mist, vastas peami-

K&s Palme oleks praegu valmis
toetama Keenia iJ&y-mau liiku
mist Peaminister on siin vastuse
võlgu jäänud ja ütelnud, et see on
juha võimule tulnud. Ilmne olevat,
et -;ef opereeris kui terroriorgani
satsioon. Kas aga rootsi rahad
kaud3eit ei ole kaasa aidanud ter
rorismile? Siin on Palme vasta

nud;
Samal ajal on Palme aga kate

gooriliselt eitanud, et ta oma kõnes
1972 tahtnuks USA Hanoi-pomml-
tusi võrrelda natside roimadega
koonduslaagrites.

Artiklis puudutab peaminister ka
Rootsi abi nn. v&bastusUikumlste-
le, rõhutades, et ta tahab nende

”Tean, et sellises võitluses esi
neb tegusid, mida ma taurün täie
likult, kuna need 11 kumised kipu
vad töötama sabotaazhlga. Ent ma
olen poliitiliselt nende vabadus
võitluse poolt."

Artikkel oli suurelt üles löödud
inglise lehes.
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MEEGUS
KUKUTATI

TKOOMIUT
ADDIS ABEBA (EPI.) Neegus Negestis, Etioopia (Abesii-

nia) isevalitseja ja keiser, 82 aastat vana, kukutati neljapäeval sõ
javäelaste poolt troonilt. Kukutamisele eelnes mustaniiskampaa-
nia ja demonstratsioonid ning keisri ainus tütar vangistati mõni
päev varem.

Haile Selassie.

Röja väeline ’ 'kuortUneeri-
miskoiniiee" teatas, et keiser
on keeldunud oma väiismaisi
varandusi kirjutamast riigi
nimele.

Ametliku versiooni järele oli
"Kuningate kuningas ja Juuda
lõvi”, .'124. Seebil kuninganna ja
kuningas Saalomoni otsene jä-
relluüja. 1925 invadeerisšd
Kaaslased Abessiinia ja keiser
põgenes, tui: aga liilia;,lo vä
gedega vabastajana triumfuä-
torlikull tagasi 1941, asudes
faas maad juhtima.

1954 külastas ta Rootsit ja
ront sinate! nn Ab»ssiinlas olnud
rohkeid majanduslikke, aot-
siaaiheid kui ka sõjaväe orga-
niseoriinisiUohandoiti. Paras!
soja lõppu oli neegus huvitutud
ka eesti põgenike rakendumi
sest Abessiinias.

Kultmiriisiksuse
mälestused Eestist
Kodumaal on ilmunud keele

teadlase ja meie kirjakeele kor
raldaja Johannes Voldemar Veski
(1873-1988) memuaarid "Mäle
stuste raamat” (816 lk..).

J.V. Veski on oma pikal eluajal
olnud tegev mitmesugustel aladel
ja puutunud kokku väga paljude
avaliku elu ja kultuurtegelastega.
Ettenägelikult — kuna aktiivsetel
inimestel tihti pole aega ega mahti
oma mälestusi kirja panna — on
Veski suust kirja pandud (alguses
tavalisel diktaadi teel, hiljem heli-
lindistamise meetodiga) mälestusi
juba pikemat aega, juhuslikult
alates 1949, pidevamalt alates 1964.
Need hiljem redigeeritud mäle
stused katavad peamiselt ta tege
vust umbes a-nl 1924, hiljem muu
tuvad ülestähendused aukliku
ni aks.

Hästi põhjalikult on muidugi ku
jutatud noorusaega. Ühe tähtsama
peatüki (70 lk.) moodustavad mä
lestused H. Treffneri gümnaasiu
mist, kus Veski õppis 1887-96, ja
mis heidavad uut valgust nii mõ
nelegi seigale selles kuulsas õp
peasutuses.

Jäigmine suurem peatükk "Te
gevus sjanadivaholusel" sisaldab
Veski tegelemist muusikaga,
õpinguid ülikoolis (J.V. Veski õppis
mitte filoloogiat vald loodustea
dust !) ja üldiseid vaatekohti sel
leaegsetele kultuurilistele ning po
liitilistele vooludele. Väga huvitav
on peatükk "Tallinna aastad (3.901-
14”, mil Veski töötas alguses
"Teataja”, hiljem "Päevalehe”
toimetuses.

Viimane põhjalikum peatükk on
"Tartus tagasi”, mis sisaldab
muuhulgas tegevust õpetajana
Treffneri gümnaasiumis, Eesti
Kirjanduse Seltsi teadusliku se
kretärina, "Eesti Kirjanduse”
toimetajana ja enne kõike "Tartu
Ülikooli eesti keele lektorina (1939-
44), hiljem oli Veski ülikoolis dot
sent ja professor, läks pensionile
83-aastaselt 1956, kuid võttis ke-
elevormimise tööst ikkagi aktiiv
selt osa.

Sellest — ja paljust muust — Ju
tustab Veski asjalikult, ja kohati
mahalakaid anekdoote teksti puis
tates. Omaette osa moodustavad

kõikides peatükkides kohatud Isi
kute Iseloomustused ja nende te
gevuse kirjeldus. Neid isikuid on
palju (register teose lõpus hõlmab
üle tuhande nime) ja terve rida
neist, on väga asjalikult ja tabavalt
skitseeritud.

Nii mõnestki tuntud kultuurite
gelasest saab Veski Iseloomustuse
järgi senisest erineva — ja täieli
kuma - pildi. Oma kujutamises on
Veski väga. asjalik ja võimalikult
objektiivne, subjektiivsed hinnan
gud on hoitud tagaplaanil. Enese
kiitus puudub ka J.V. Veski enda
tegevuse kirjeldamisel. Tuleb
imestada, kuipalju ta siiski on
jõudnud korda saada, selle juures
väga erinevatel aladel.

Poliitiliselt redigeerimist on ko
hati teoses märgata. Kõige silma
paistvam on asjaolu, ci Veski ku
jutab pikalt oma kaastöölisi ”Tea
taja” juures (Ed. Viide, Otto
Münther, H. Röögelmann, Anton
Hansen-Tammsaare, Ed, Virgo —
kokku 13 lehekülge), kuld ajalehe
peatoimetaja ja asutaja Konstan
tin Pätsi nimi esineb ainult paaril
korral. Veskile on suhu pandud
mõned nõukogude okupatsioo
niaegsed sõnad, mida see keele
puhtuse eest võitleja vaevalt kasu

tas. _Kokkuvõtlikult on J.V, Veski
mälestused väga väärtuslik lisand
meie kultuuriloole ja se,lle üksikute
osade ja eri Isikute Iseloomustuste,,
juurde on põhjust hiljem pikemalt
tagasi tulla.

Ar-gl


